

ملخص الرسالة

الحمد لله الكريم المنان، والصلاة والسلام على رسول الله محمد سيد ولد عدنان، وآله سفن نجاة الأنام، وصحبه البررة الكرام. أما بعد:

فهذا عنوان الرسالة: (البوارق اليمانية في مسائل الفقه المروعية) للعلامة المجتهد محمد بن أحمد بن عبد الباري الأهدل (المتوفى: ١٢٩٨هـ)، دراسة وتحقيق من بداية كتاب الرضاع إلى نهاية الجزء الثالث من المخطوط. ويعرف ب(الفتاوى الفقهية)، وهو عبارة عن أسئلة سئل عنها المؤلف، بعضها يدور حول أمور وأحداث وقعت في مجتمعه من أهل بلده وغيرهم، وبعضها حول ما أشكل على طلاب العلم مما ورد إليهم من القضاة وغيرهم، وبعضها كانت ترد إليه من المحاكم، فيناقشها، ثم يرد عليها، وقد أجاب عنها المؤلف -رحمه الله- بحسب علمه واجتهاده على مذهب الإمام الشافعي، ويعضد جوابه أحياناً بمذاهب الأئمة الأعلام -رحمهم الله-.

هدف الرسالة: إخراج المخطوط بصورة علمية بهية تمكن الباحثين من الرجوع إلى مسأله بكل سهولة ويسر.

وقد اشتملت الرسالة على مقدمة، وقسمين رئيسيين، وخاتمة، كما يأتي:

المقدمة، وفيها نبذة مختصرة عن أسباب اختيار الموضوع، وأهمية الموضوع، والمنهج المتبع في البحث.

القسم الأول، قسم الدراسة، وقد احتوى على فصلين، الفصل الأول (عصر المؤلف وحياته)، وفيه مبحثان؛ المبحث الأول عصر المؤلف، وفيه خمسة مطالب، والمبحث الثاني حياة المؤلف، وفيه ثمانية مطالب، والفصل الثاني (دراسة تحليلية للمخطوط)، وقد احتوى على سبعة مباحث. وأما القسم الثاني، فهو عبارة عن النص المحقق، ويمثل معظم الرسالة، وقد اشتمل على كتابي الرضاع والنفقات، وباب الحضانة، وقد احتوى كتاب الرضاع على ثلاث مسائل، واحتوى كتاب النفقات على اثنتين وستين مسألة، واحتوى باب الرضاع على أربع وعشرين مسألة، وبذلك يكون عدد المسائل الفقهية في النص المحقق تسعاً وثمانين مسألة، فيها (19) آية، و(13) حديثاً وأثراً، و(221) علماً، و(37) مكاناً وبلداً، ومن الأشعار بيتاً واحداً. وقد كتبت التحقيق حسب خطة البحث، فظهر النص محققاً مضبوطاً بالضوابط العلمية المقررة في التحقيق، مذيلاً بهوامش لا بد منها في إيضاح مبهم، ورفع موهم، وتوضيح مشكل، وغير ذلك مما اقتضاه التحقيق.

وقد احتوت الخاتمة على أهم نتائج البحث، مضيفاً إليها توصيات ومقترحات لا بد منها، وملحقاً للرسالة، وقائمة بأسماء المصادر والمراجع المستخدمة في البحث، مختتماً بقائمة لفهارس البحث. والله الموفق والمرشد للصواب.

Abstract

The thesis entitled (Al -Bawarq Al -Yamaniya in Al Marwaia Jurisprudence Issues) by Mohammed bin Ahmed bin Abdul Bari Al -Ahdal (died: 1298 AH): Study and Investigation from the beginning of the Book of Reda'a (breastfeeding) till the end of the third part of the manuscript. It is known as (Jurisprudence Fatwas) which are questions that the author was asked, some of which revolve around matters and events that occurred in his society from the people of his country and others, some about what was formed on students and what was reported to them from the judges and others, and some of them were returning to him from the courts. So, he discussed them then he responds. The author - may God have mercy on him - answered according to his knowledge and his diligence on Imam Al -Shafi'i, and sometimes his answer is supported by the other Imams. -may God have mercy on all of them.

The study aims to reveal the manuscript in a splendid way that enables researchers to refer to its issues with ease.

The study included an introduction, two main sections, and a conclusion, as follows:

The introduction that has a brief summary of the significance for choosing the topic, the importance of the topic, and the methodology of the study.

The first section, the study section which contains two chapters, the first chapter (a biography about the author), and it contains two topics; The first topic is the age of the author, and it contains five demands, the second topic is the author's life, and it contains eight demands, and the second chapter (an analytical study of the manuscript), and it contained seven investigations.

As for the second section, it is the investigating tex which represents most of the thesis. It includes the book of breastfeeding, expenditures and custody. The number of

jurisprudential issues in the text achieved eighty-nine issues in which (19) verses, (13) hadiths (221) notes, (37) places and countries, and only one line from the poems. The investigation was written according to the research plan, so the text appeared, investigating, following the scientific style prescribed in the investigation, noting with footnotes that are necessary in a vague clarification, raising a delusional, clarification of a problem, and other things that were required.

The conclusion contains, the most important results of the study, the recommendations, appendix, works cited, and indexes